

## **Mark Barnes, Pharmacist and Owner of Respect Rx Pharmasave in Vanier and Bells Corner**

Mark, originally from Labrador, graduated from Dalhousie University with a Bachelor of Science in Chemistry in 1998 and graduated from Memorial University of Newfoundland with a Bachelor of Science in Pharmacy in 2001. Since graduation Mark has enjoyed working in community pharmacy management with several companies before becoming an owner of Ottawa's Westboro Pharmasave in 2008.

As the managing partner and co-owner of Westboro Pharmasave, Mark became a very passionate advocate for the respectful approach to addiction treatment. While at Westboro Pharmasave he developed and implemented a program of fentanyl patch return to help curb diversion of this deadly drug to the streets which has received significant local, provincial and even national attention. In December 2015 this fentanyl patch return program became Ontario law, and is now a practice standard for the College of Physicians and Surgeons of Ontario and the Ontario College of Pharmacists.

Mark is also heavily involved in addiction education and lectures for various community groups, pharmacy organizations and other medical professions on this topic. He is a member of the National Advisory Council on Prescription Drug Misuse through the Canadian Centre on Substance Abuse and serves on the Overdose Task Force with Ottawa Public Health. Mark also works with the Canadian Pharmacist's Association on medicinal marijuana and opioid overdose policy development. All of Mark's work and advocacy outside of the pharmacy was recognized by being awarded the "Health is a Community Affair Award" in 2013, being named Memorial University School of Pharmacy's 2014 "Alumni of the Year" and winning a prestigious national pharmacy "Commitment to Care" award in 2014 for addiction disease state management.

Most recently, with the introduction of Ontario's MOH publically funded naloxone program, Mark was approached to be a regional Naloxone Program Champion Pharmacist for Eastern Ontario. Since then he and his pharmacy, Respect Rx Pharmasave, has trained over 15000 people how to use a naloxone overdose kit and has done over 400 community based addiction seminars focusing on the proper use of naloxone and the signs and symptoms of opioid overdose. He works closely with Ottawa Public Health on the local opioid use problem as a member of the Overdose Task Force.

Mark est originaire du Labrador. Il obtient un baccalauréat en chimie de l'Université Dalhousie en 1998 et un baccalauréat en pharmacologie de l'Université Memorial en 2001. Il travaille ensuite dans le domaine de la pharmacie communautaire avec plusieurs entreprises avant de devenir propriétaire de Westboro Pharmasave en 2008.

À titre de partenaire de gestion et copropriétaire de Westboro Pharmasave, Mark est devenu un ardent défenseur d'une approche respectueuse dans le traitement des dépendances. Il a élaboré et mis en œuvre un programme d'échange de timbres de fentanyl pour limiter le détournement de cette drogue mortelle vers le marché illicite. Ce programme a grandement retenu l'attention à l'échelle locale, provinciale et même nationale. En décembre 2015, ce programme est devenu une loi provinciale en Ontario et il fait maintenant partie des normes de pratique du College of Physicians and Surgeons of Ontario et de l'Ordre des pharmaciens de l'Ontario.

Mark participe activement à des programmes de formation sur la toxicomanie et donne des conférences à des groupes communautaires, des organismes pharmaceutiques et d'autres professions médicales. Il est membre du Conseil consultatif national sur l'abus de médicaments sur ordonnance, encadré par le Centre canadien sur les dépendances et l'usage de substances, et du Groupe de travail sur la prévention des surdoses avec Santé publique Ottawa. Mark collabore également avec l'Association des pharmaciens du Canada en vue d'élaborer une politique sur la marijuana médicinale et les surdoses d'opioïdes. Mark a reçu plusieurs prix pour son travail à l'extérieur de ses activités professionnelles : le prix « Health is a Community Affair Award » en 2013, le prix des diplômés en 2014 de la Memorial University School of Pharmacy et le prestigieux prix national « Commitment to Care » en 2014 pour la gestion des troubles de dépendances.

Plus récemment, avec l'entrée en vigueur du Programme ontarien de distribution de naloxone, Mark est devenu champion du programme pour l'Est ontarien. Depuis, il a formé plus de 15 000 personnes sur l'utilisation de la trousse de naloxone et a donné plus de 400 séminaires dans la communauté sur l'administration de la naloxone et les symptômes d'un surdosage d'opioïdes. Il travaille étroitement avec Santé publique Ottawa et le Groupe de travail sur la prévention des surdoses pour lutter contre les abus d'opioïdes dans la région.